



DR. FAHAD A. ALFAILAKAWI

Associate Professor

fa.alfailakawi@paaet.edu.kw

د. فهد أحمد الفيكاوي

استاذ مشارك

Resume

A faculty member in the Department of Educational Foundations and Administration at the College of Basic Education since 2003.

His interest in Islamic educational thought.

السيرة الذاتية

عضو هيئة تدريس في قسم الأصول والإدارة التربوية في كلية التربية الأساسية منذ عام 2003. تتمثل اهتماماته الرئيسية في الفكر التربوي الإسلامي.

Education

المؤهلات العلمية

2003	PhD in Philosophy (Islamic educational thought).	2003	دكتوراه الفلسفة (الفكر التربوي الاسلامي).
1998	Master's degree in Education (Islamic education).	1998	ماجستير في التربية (التربية الاسلامية).
1992	Bachelor's degree in Education (Islamic education).	1992	بكالوريوس في التربية (التربية الاسلامية).

Work Experience

الخبرات الوظيفية

2021	Member of the Promotions Committee.	2021	عضو لجنة الترقيات.
2021	Member of the Recruitment and Mandatory Committee.	2021	عضو لجنة التعيينات والانتدابات.
2021	Academic advisor for the Department of Educational Foundations and Administration.	2021	المرشد الأكاديمي لقسم الأصول والإدارة التربوية.
2017	Associate Professor- College of Basic Education.	2017	أستاذ مشارك -كلية التربية الأساسية.
2009	An educational consultant.	2009	مستشار تربوي.
2006	Assistant coach for the software development and WID – PAAET.	2006	مساعد مدرب لدورة WID- مركز تطوير البرامج والمناهج - الهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب.
2006	Researcher in programs and curriculum development centre – PAAET.	2006	باحث في مركز تطوير البرامج والمناهج - الهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب.
2003	Assistant Professor- College of Basic Education.	2003	أستاذ مساعد- كلية التربية الأساسية.
1995	Social researcher at the General Secretariat- The cessation of waqf.	1995	باحث اجتماعي في الأمانة العامة للوقف.
1994	Researcher legit Managing Director at the Ministry of Justice- the Plenary Court.	1994	باحث شرعي منتدب بوزارة العدل - المحكمة الكلية.
1994	Head of the registry office REITs and - Ministry of Religious Endowments.	1994	رئيس مكتب السجل والوثائق الوقفية بوزارة الأوقاف.

1993	Prime office properties around the province - Ministry of Religious Endowments.	1993	مدرس منتدب في دار القرآن الكريم بوزارة الأوقاف.
1993	Managing teacher in Dar- Ministry of Religious Endowments.	1993	رئيس مكتب عقارات محافظة حولي في وزارة الأوقاف.
1992	A legitimate researcher- Ministry of Religious Endowments.	1992	باحث شرعي في وزارة الأوقاف.
1986	Employee at Endowments Department- the Ministry of Religious	1986	موظف في إدارة الأوقاف بوزارة الأوقاف.
1982	Employee at the Ministry of Transport.	1982	موظف بوزارة المواصلات.

Conferences and Courses

المؤتمرات والدورات التدريبية

- 2009, Conference on the Rights of the Child from an Educational Perspective- Faculty of Kindergarten- Cairo University.
- 2008, Teacher Preparation and Development Conference (Prospects for International Cooperation and Development Strategies), Faculty of Education, Helwan University.
- 2006, WIDS Course for Curriculum Design.
- 2006, Cambridge Computer Science Course.
- 2006, ICDL Computer Certificate.
- 2004, Education and Citizenship Conference, Oxford University, UK.
- 1991, Comprehensive Courses in Computer Science.
- 1994, Public and Private Law Courses- Kuwait University.

- 2009، مؤتمر حقوق الطفل من منظور تربوي- كلية رياض الأطفال- جامعة القاهرة.
- 2008، مؤتمر إعداد المعلم وتنميته (آفاق التعاون الدولي واستراتيجيات التطوير) كلية التربية، جامعة حلوان.
- 2006، دورة الودز WIDS لتصميم المناهج.
- 2006، دورة كيمبرج لعلوم الكمبيوتر.
- 2006، شهادة الحاسوب ICDL.
- 2004، مؤتمر التعليم و المواطنة ، جامعة اكسفورد ، المملكة المتحدة.
- 1991، دورات شاملة في علوم الكمبيوتر.
- 1994، دورات في القانون العام والخاص- جامعة الكويت.

Publications

PhD Dissertation

Development of Islamic Educational Thought- College of Education - University of Birmingham, United Kingdom.

Master Thesis

Moral Education in the Primary School: A comparative Study of England and Kuwait.

Books & Book Chapters

2018, Foundations and principles of educational scientific research.

Articles

- 2019, Comparing the efficiency of the kindergarten teacher in public and private schools in the State of Kuwait.
- 2019, The Prophetic Approach in Discovering and Caring for the Gifted.
- 2019, Attitudes of students at the College of Basic Education towards the phenomenon of terrorism.
- 2018, Reform Education Applications in the Thought of Sheikh Abdul Hamid Bin Badis.
- Effects of the brutal Iraqi invasion on students (6-17) (psychologically, socially, and educationally).
- Mixed/separate education and its impact on students' achievement.

الإصدارات العلمية

رسالة دكتوراه

تطور الفكر التربوي الإسلامي - كلية التربية - جامعة برمنجهام، المملكة المتحدة.

رسالة ماجستير

التربية الأخلاقية في المدرسة الابتدائية: دراسة مقارنة بين إنجلترا والكويت.

كتب وفصول في كتاب

2018، أسس ومبادئ البحث العلمي التربوي.

مقالات علمية

- 2019، مقارنة كفاءة معلم رياض الاطفال في المدارس الحكومية والخاصة بدولة الكويت.
- 2019، المنهج النبوي في اكتشاف الموهوبين ورعايتهم.
- 2019، اتجاهات طلاب كلية التربية الاساسية نحو ظاهرة الإرهاب.
- 2018، تطبيقات التربية الاصلاحية في فكر الشيخ عبد الحميد بن باديس.
- آثار الغزو العراقي الغاشم على الطلبة (6-17) (نفسيا، اجتماعيا وتربويا).
- التعليم المختلط \ المنفصل وأثره على الانجاز عند الطلبة.
- التربية الاخلاقية عند طلبة المرحلة الابتدائية (دراسة مقارنة بين الكويت وبريطانيا).
- الاتجاهات الدينية والاخلاقية عند طلبة المرحلة الثانوية بالكويت (دراسة ميدانية).

- Moral education among primary school students (a comparative study between Kuwait and Britain).
- Religious and moral trends among secondary school students in Kuwait (a field study).
- Stages of collecting the Noble Qur'an, doubts and responses.
- The situation in the hadith of the Prophet, its causes and effects.
- The basis for selecting Quranic verses for primary school students.
- Views of primary school teachers towards the educational ladder in the State of Kuwait.
- Attitudes of students at the College of Basic Education in voluntary work.
- A lecture on the educational effects of the phenomenon of imitation among young people (General Secretariat of Endowments).
- School violence among primary school students. Ibn Al-Nafis School.
- Social media and its educational implications. Al-Jabriya High School for Girls.

- مراحل جمع القرآن الكريم، شبهات وردود.
- الوضع في الحديث النبوي، أسبابه وآثاره.
- أسس اختيار الآيات القرآنية لطلبة المرحلة الابتدائية
- آراء معلمات المرحلة الابتدائية نحو السلم التعليمي بدولة الكويت.
- اتجاهات طلبة كلية التربية الأساسية نحو العمل التطوعي.
- محاضرة عن الآثار التربوية لظاهرة التقليد عند الشباب (الأمانة العامة للأوقاف).
- العنف المدرسي لدى طلبة المرحلة الابتدائية. مدرسة ابن النفيس.
- وسائل التواصل الاجتماعي وآثارها التربوية. ثانوية الجابرية بنات.